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AARHUS UNIVERSITET 

 
Mødedato: 23. april 2021, kl. 9.00-10.00 
Mødested: Teams 
Mødeemne: Møde i Studenterpolitisk Forum  
 
Deltagere: Brian Bech Nielsen (rektor, AU), Berit Eika (prorektor, AU), Arnold Boon 
(universitetsdirektør, AU), Jes Enok Steinmüller (Studenterrådet), Jonathan Sebastian 
Rossen (Studenterrådet), Alexander Küster (Frit Forum), Anne Siri Snell (Frit Forum) og 
Matias Tidemand Sørensen (Konservative Studenter)  
Sekretariatsbetjening: Maria Juhler Maibom (PA for prorektor) 
 
 
 
Mødet i Studenterpolitisk Forum  

 
1. Aktuelt  

Rektoratet orienterer om, hvad Universitetsledelsen aktuelt er optaget af, herun-
der Corona-situationen 

 
Brian indledte mødet orienterede om følgende: 
 
Strategisk rammekontrakt: 

• Vi har på universitetet en strategisk rammekontrakt med ministeriet 
som udløber i 2021 

• Vi er særligt optaget af at rammekontrakten ligger i naturlig forlængelse 
af vores strategi og satsninger. 

• Vi er derfor i proces med ministeriet om at udarbejde en ny strategisk 
rammekontrakt, der skal gælde fra 2022 til og med 2025 

• I den forbindelse kan I forvente at blive inddraget på den anden side af 
sommerferien 

• Ministeren er særligt optaget af fire temaer: 
o Grøn omstilling 
o Styrket ind i fremtiden 
o Læring og Trivsel 
o Uddannelser og viden i hele landet. 

 
Vedtægtsændring af valgregler  

• Som I ved har bestyrelsen i sidste uge behandlet Frit Forum og Konser-
vative Studenters ønske om at ændre valgreglerne, således at de stude-
rende vælges samtidigt, men hvert andet år 

• Bestyrelsen besluttede, at man primært af hensyn til mindretallet og de-
mokratiet ændrer til samtidige valg 

• Universitetet indstiller derfor denne ændring til godkendelse hos ministe-
riet. 
 

Genåbningen af universitetet 
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• Det er en kæmpe opgave at åbne op, når retningslinjer ændrer sig – næ-
sten fra dag til dag 

• Status på genåbningen er pt. at vi må have 30 pct. studerende inde på 
campus til undervisning hver dag  

• Derudover må 10 pct. af de studerende dagligt benytte sig af læsepladser 
og grupperum 

• Det er lagt ud lokalt at implementere kvoterne, og det er også lokalt, at 
man som studerende får besked om, hvornår man kan være på campus. 

• Genåbningen går godt og testkapaciteten er oppe at køre og vi opbygger 
fortsat mere testkapacitet.  

• Vi vender tilbage til at snakke genåbning ved næste punkt, hvor Frit Fo-
rum har stillet spørgsmål til vores tilgang. 
 

Berit orienterede i forlængelse heraf om: 
 
Studiestart 2021: 

• Vi planlægger efter, at studiestarten i 2021 så meget som muligt ligner en 
almindelig studiestart med introduktionsdage og aktiviteter 

• Vi kender ikke retningslinjer efter sommerferien, men håber og tror på, at 
vi kan tilrettelægge en god studiestart med fysisk fremmøde 

• Derudover har Uddannelsesudvalget i længere tid kigget på studiestarten 
bredere, herunder hvordan man sikrer en god modtagelse og kultur, hvor 
alle føler sig velkomne og ikke udsættes for pres for alkohol og grænse-
overskridende adfærd. 

 
Midler til genstart af studieliv: 

• Vi har hele tiden i denne corona-periode prioriteret, at studerende kan 
komme på campus, læsepladser, grupperum og social-faglige arrangemen-
ter 

• Vi har afsat 1 mio. kr. til en pulje, som skal bidrage til at genstarte for-
eningslivet 

• Midlerne er fordelt til fakulteterne til lokal udmøntning, hvor formålet er, 
at midlerne skal ud til studenterforeninger og studenterinitiativer 

• Af de 1 mio.kr. er der afsat 150.000 til aktiviteter på tværs af AU, hvor I 
blandt andet kan få midler til at gennemføre brede studenterrettede akti-
viteter  

• For at kunne få del i midlerne skal I som organisation fremsende en an-
søgning, hvor det fremgår, hvilke(n) aktivitet(er) I søger midler til.  

• Midlerne skal anvendes i 2021 og være for studerende på tværs af univer-
sitetet.  

• I modtager efter mødet en mail med denne information fra Maria samt et 
ansøgningsskema, som I kan sende senest den 1. juni 2021. 

 
Arnold orienterede herudover om: 
 
Byggeri i universitetsbyen: 
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Se link for mere information: https://medarbejdere.au.dk/administra-
tion/bygninger/nycampus/billedgalleri/aarhus-bss-i-universitetsbyen/ 
 

• Vi har lige afgjort udbuddet om, hvem der skal stå for byggeriet i univer-
sitetsparken, hvor BSS flytter ind i 2025 

• I kan læse mere på hjemmesiden (campus 2.0) og se visualiseringer af, 
hvordan det kommer til at se ud. Der kommer også plakater og visualise-
ringer på Fuglsangs Allé 

• Det har været vigtigt, at byggeriet er bæredygtigt, tager hensyn til eksi-
sterende arkitektur i området og ikke mindst understøtter et godt under-
visnings- og studiemiljø for de studerende. 
 

Klimatiltag på AU: 
• Som I ved har vi på AU en klimastrategi, som vi er i fuld gang med at im-

plementere 
• Der er 68 aktiviteter i 2021-handleplanen fordelt på de fire indsatsområ-

der ”Campus”, ”Transport”, ”Indkøb” og ”Affald”.  
• AU har påbegyndt processen med et nyt affaldsudbud på såvel affaldsbe-

holdere og afhentning af affald i de sorterede fraktioner. Et fokus er på 
at sortere i flere fraktioner. Grundet kompleksiteten forventes udbuddet 
først at være afsluttet i 2022. 

• Der har været et indledende møde med studenterorganisationer på AU, 
hvor vi informerede om strategien og drøftede muligheden for inddra-
gelse af studerende. Her deltog I alle. En fælles konklusion fra jer var, at 
der er et ønske om at bidrage, hvor det er muligt. 

• Der arbejdes på gentænkning af AU’s grønne netværk, hvor studerende 
og medarbejdere i højere grad kan inddrages og involveret. Det forven-
tes, at netværket opstartes efter sommerferien, når vi forhåbentlig alle er 
tilbage på campus.  

• Derudover er der ved at blive udarbejdet et oplæg for øget biodiversitet 
på AU. Studerende har også været inddraget i processen (primært fra bi-
ologi). 

 
Spørgsmål og kommentarer til orienteringen: 
• Frit Forum kvitterede for, at man prioriterer det sociale studieliv. Det sociale 

er lig med trivsel for de studerende, og det gælder for alle – ikke kun de 
nye studerende. Det bliver Alpha Omega at have fokus på trivsel og det so-
ciale liv, og vi håber, at I fortsat vil have fokus på.  

• Brian bekræftede, at det var tilfældet, og det er i AU-ånden at have et rigt og 
aktivt forenings- og studieliv. 

 
• Studenterrådet gjorde opmærksom på, at det er vigtigt, at de 30 procents 

fremmøde bliver givet til hvert campus frem for fakultet, da det er den fy-
siske lokalitet, der er afgørende for, hvor mange studerende, der kommer i 
kontakt med hinanden. Derefter spurgte de til, om der kommer test-mu-
ligheder på hvert campus? 

 

https://medarbejdere.au.dk/administration/bygninger/nycampus/billedgalleri/aarhus-bss-i-universitetsbyen/
https://medarbejdere.au.dk/administration/bygninger/nycampus/billedgalleri/aarhus-bss-i-universitetsbyen/
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• Brian bekræftede, at de 30 pct. er gældende hvert sted frem for hvert fakul-
tet. Det er lagt lokalt ud, så instituttet i Herning har fået 30 pct. og Em-
drup det samme. 

 
• Arnold bekræftede med hensyn til testkapacitet, at der er PCR-test i Søaudi-

torierne og kvicktest i Nobelparken. Dertil kommer selvsuperviserede test 
i Aarhus på 5 adresser og 5 på de andre campus; Emdrup, Herning, Fou-
lum, Årslev og Flakkebjerg. Disse testmuligheder er kun til rådighed for 
studerende og ansatte, hvorimod kvicktest og PCR test er for alle i regio-
nen. Vi har desuden købt en app der kan vise testsvar, så man har de selv-
superviserede test med sig, når man er blevet testet, men vi venter på god-
kendelse i App Store og hos Google. 

 
2. Genåbning på AU (Frit Forum) 
 

• Frit Forum indledte drøftelsen ved at gentage nedenstående motivationer 
for at sætte det på dagsordenen. 

 
2.1 Beslutningen om at gennemføre resten af semesterets undervisning online 
 
Motivation for punktet:  
Vi ønsker at forstå baggrunden for denne beslutning, da den har ført til stor (og 
unødvendig) frustration og ærgrelse hos de studerende. Beslutningen blev offent-
liggjort blot en uge før en annonceret genåbningsplan for samfundet skulle 
komme. Derfor ønsker vi at forstå, hvorfor universitetet ikke ventede til genåb-
ningsplanen kom.  
 
 
2.2 Manglende parathed til genåbning hos AU 
 
Motivation for punktet:  
Vi ønsker at forstå, hvorfor der ikke har været en prioritet at foretage forberedel-
ser hos fakulteterne og institutetterne, som har gjort dem i stand til at kunne til-
bagetage studerende som udmeldt i regeringens genåbningsplan. Bl.a. var Jour-
nalisthøjskolen og Erhvervsakademiet klar til at få elever tilbage fra den 6. april. 
 
Brian svarede følgende: 
 

• Vi anerkender, at det gav anledning til forvirring, at vi meldte ud inden 
national udmelding. Men vi kender på AU ikke til folkestingets forhand-
linger, og vi blev overrasket over, at universiteterne kom med i det om-
fang, som vi heldigvis gjorde. 

• Den 15. marts 2021 havde vi ingen indikation af, at vi skulle med i genåb-
ning på denne side af sommerferien. De videregående uddannelsesinstitu-
tioner var ikke med i beregninger og der var ingen forlydender om, at vi 
var med i planerne. 
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• Fokus var på det tidspunkt på erhvervsdrivende og børnene i skolerne og 
ungdomsuddannelserne. 

• Vi havde samtidigt lovet undervisere og studerende at melde ud om un-
dervisningen efter påske ville være online eller fysisk, så man med rimelig-
hed kunne nå at tilrettelægge god undervisning 

• Derfor valgte vi 15. marts at melde ud, at vi ville planlægge med online un-
dervisning resten af semesteret for til gengæld at ville åbne for læseplad-
ser og grupperum, hvis vi uventet skulle få en kvote, der måtte komme på 
campus 

• Vi kan ikke lave det om, så i stedet har vi haft fokus på at tilpasse os hur-
tigst muligt, så det er muligt for de studerende at komme ind i videst mu-
ligt omfang 

• Og det er ikke en let løsning. Der er med genåbningen i dette forår kom-
met strammere krav til testning og stamhold og afstand, som giver store 
logistiske udfordringer  

• Vi gør det derfor så hurtigt vi kan og alle arbejder på højtryk. 
• Jeg håber, at I vil vise forståelse for, at vi navigerer i lige så lidt viden om 

fremtiden som jer, og forsøger at balancere mellem dem, der har brug for 
tryghed og vished og dem, der har brug for at komme ind hurtigst muligt 
og så meget som muligt. 

• Vores studerende er som resten af befolkningen meget forskellige i deres 
holdninger. Der er mange, der er glade for genåbningen – næsten som 
køer der kommer på græs. Men der er også mange, der er bekymret for at 
der bliver åbne op og er utrygge. Der er en balance her vi skal finde.  

 
Berit supplerede 

 
• I sammenligner i jeres oplæg med to mindre institutioner og det er ikke 

helt sammenligneligt med AU. 
• De logistiske udfordringer er store ved en organisation med 35.000 stude-

rende – særligt med vores princip om lokal tilpasning. Organisations stør-
relse giver en mindre agilitet, når det skal ud til alle led. Det kommer gli-
dende, men vi vil meget gerne åbne og har arbejdet på det hele tiden. 

• Til sammenligning kan I se på de andre universiteter i stedet. Der er vi det 
mest åbne universitet og var hurtigst til at lukke op. Ligesom vi hele tiden 
har prioriteret, at I studerende kan afholde faglige og sociale arrangemen-
ter på campus i det omfang retningslinjer kan overholdes. 

 
3. Optag på AU (Studenterrådet) 

• Studenterrådet indledte drøftelsen med et PowerPoint oplæg (vedlagt). 
 

Motivation for punktet:  
Aarhus Universitet har ganske pludseligt indført adgangskrav på alle uddannelser 
på Kvote 1. Det kan risikere at lægge et større pres på et kvote 2-systemet som 
kunne trænge til en gennemgang og dermed tilgodese nogle af de skavanker, som 
kvote 1-systemet har. Det er derfor oplagt at tage en diskussion om og sætte fokus 
på fremtidens optag på kvote 2 på Aarhus Universitet. 
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Berit kvittede for Studenterrådets oplæg både indholdsmæssigt og visuelt og sva-
rerede følgende til oplægget: 

• Vi er enige i, at det er omkring kvote 2, vi skal arbejde 
• Kvote 1 er rygraden i optagelsessystemet, og det står vi bag 
• Karakterer er den bedste om end ikke perfekte indikator for, om man kan 

gennemføre sit studie og det er samtidigt den, der er mindst social skæv 
• Vi har friholdt prof BA, da der ikke er samme evidens for karakterers be-

tydning 
• Vi har indført fælles karakterkrav på 6,0 på AU for at få en ensartethed på 

tværs af universitetet og få nivelleret niveauet (tidl. 7 på nat, tech og bss) 
• Vi tror på, at hvis man har over 6,0, så kan man komme direkte ind, men 

hvis man har under, så skal man også have en god motivation og ønske om 
lige netop den uddannelse for at lykkes  

• Det er en jungle at overskue kvote 2 krav. Vi har lavet en fælles overligger 
for kvote 2, men det er en lokal udmøntning, hvor man kan vælge fagsnit 
eller kvalifikationer.  

 
Berit svarede derefter på uddybende spørgsmål fra de studerende: 
• Hvad med dem, der ikke har været til ret mange eksamener i gymnasiet 

her i Corona? 
 

Vi kommer til at arbejde med hele første studieår i de kommende år, og vi vil 
se på, om der skal være særlige indsatser for dem, der ikke har været til eksa-
mener. 

 
4. Evt.  
 
Konservative Studenter havde eftersendt nedenstående punkt, som blev behandlet un-
der evt. 
 
4.1 Akademiske Råd på AU (Konservative Studenter) 
Konservative Studenter indledte drøftelsen med deres motivation. 

• Jeg kunne godt tænke mig en samtale om de akademiske råd på universi-
tetet, hvad er deres funktion, hvilken rolle skal de studerende spille og 
fungerer måden hvorpå de studerende inddrages optimalt i forhold til det 
ønskede udkom af deres tilstedeværelse. 

 
• Konkret har Konservative har 2 repræsentanter i Akademiske Råd. De si-

ger, at de ikke har så meget at skulle have sagt og på det meste sidder på 
sidelinjen.  

 
• Hvad er formålet med at have studerende med og hvad forventes af dem? 

 
Brian svarede på spørgsmålet: 
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• Jeg er da ærgerlig over at høre, at I ikke oplever, at det er meningsfuldt at 
deltage i akademiske råd. 

• Helt grundlæggende står der i Universitetsloven, at akademiske råd skal 
sikre medbestemmelse og medinddragelse om akademiske forhold.  

• På AU har vi valgt at have dem på fakultetsniveau, og så har vi fora på in-
stitutniveau og så har vi formænd, som jeg mødes med jævnligt. Hvad de 
diskuterer i de akademiske råd, er noget, som akademiske råd selv be-
stemmer.  

• Jeg vil foreslå, at hvis man ikke oplever at blive hørt, at man taler med for-
manden med det akademiske råd. I kan tale om opbygningen og indholdet 
af dagsorden lokalt. 

• Er det en oplevelse, som I andre deler? 
 

Frit Forum svarede: 
• Det er enormt krævende af de studerende at få indflydelse i de her råd. 

Hvis man ikke er meget inde i stoffet og bruger meget tid på forberedelse, 
så kan man ikke få indflydelse.  
 

Studenterrådet svarede: 
• Jonathan: Arbejdet er meget svært. En god idé at man tager en kontakt til 

formanden over telefon. Der er mange emner, man kan få indflydelse på. 
Men akademiske råd er meget anerledes end studienævn, da der ikke er 
beslutningskompetencer.  

• Jes: Det varierer meget pr. fakultet. På NAT lytter de meget til de stude-
rende.  
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